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ACTA DE LA JUNTA GENERAL ORDINÀRIA DE LA DEMARCACIÓ DE TARRAGONA DEL COL·LEGI 
D’ARQUITECTES DE CATALUNYA CELEBRADA EL DIA 29DE NOVEMBRE DE 2018 

 
TOUS GOMÀ-CAMPS, JOAN 
ZAGUIRRE FERNÁNDEZ, JUAN MANUEL 
ALMIRALL FERRERONS, MARIA 
ROMERA CID, JORDI 
 
ANGLÈS PASCUAL, JOSEP 
AMORÓS MAS, CÈLIA 
BRÚ I MASIP, INGRID 
CASAS SÁNCHEZ, ANGEL 
DAUNIS PEXTON, GEMMA 
JANSÀ OLIVÉ, PAU 
MARTÍ BALCELLS, JORDI 
NAVARRO ROMERO, CÈLIA 
PÀMIES I MARTORELL, ANTON M. 
PASCUAL SERRA, MARIA 
PRIETO MUÑOZ, MANUEL 
SOCÍAS JULBE, PERE 
VERNIS LAVERGNE, ISABEL 

A la ciutat de Tarragona, a les 7 del vespre del dia 29 
de novembre de 2018, a la sala d’actes de la seu del 
COAC a Tarragona, es constitueix en segona 
convocatòria la Junta General Ordinària de la 
Demarcació, prèviament convocada. 
 
Joan Tous Gomà-Camps, President de la Demarcació, 
presideix la sessió,Juan Manuel Zaguirre Fernández hi 
actua en la seva condicióde Secretari,Maria Almirall 
Ferreronscom a Tresorera i Jordi J. Romera Cid com a 
Vocal. Assisteixen a la Junta Directiva en aquest 
acteAgustí Rehues i Xavier Sarrà. 
 
 
 
 
 
 

Quan passen 5 minuts de la 7 del vespre, el Secretari obre la sessió tot i agraint l’assistència als 
presents.  

El Secretari informa que en compliment de la legislació sobre protecció de dades de caràcter 
personal,  la reunió de la Junta General s’enregistra per mitjans audiovisuals, estant el vídeo 
disponible a l'arxiu. La finalitat d’aquest enregistrament i llibertat d’accés al mateix és tant donar la 
màxima difusió i transparència a l’acte que celebrem, com garantir que l’acta de la sessió i els actes 
d’execució del que avui s’acordi siguin conformes a la voluntat expressada per la Junta. 
L’enregistrament és custodiat pel COAC i el podrà emprar en publicacions pròpies relacionades amb 
l’activitat professional, llevat que algun dels assistents indiqui  que no ho autoritza respecte a la seva 
persona. Ningú manifesta la seva oposició a l’enregistrament. 

Abans d'entrar a l'ordre del dia, el secretari demana que si algú té algun vot delegat, no n’hi ha cap. 

 

Punt 1r - Lectura i aprovació, si s'escau, de l’acta de la Junta General Ordinària celebrada el 12 
d'abril de 2018. 

El secretari dona per llegida l’acta de la sessió de 12 d’abril de 2018, enviada prèviament per correu 
electrònic a tots els arquitectes col·legiats a la demarcació,  demana si hi ha alguna esmena, i la 
sotmet a votació. Aquesta queda aprovada per unanimitat. 

Punt 2n - Informe de la Junta Directiva. 

El secretari cedeix la paraula al president de la Demarcació i aquest agraeix en primer lloc 
l’assistència als col·legiats que han comparegut a la sessió de la Junta General, tot seguit passa a 
presentar el nou gerent, Xavier Sarrà Ollé, i explica el traspàs amb el gerent actual que per motiu de 
la seva jubilació te previst finalitzar els serveis al col·legi a finals de juny, d’aquesta manera es preveu 
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un traspàs coordinat.La dedicació de cadascun dels gerents és de mitja jornada. El nou gerent agraeix 
la confiança dipositada en la seva persona. 

El president manifesta que les línies de treball previstes per l’any 2019 estan centrades en la 
representació institucional, el suport professional, la formació i la cultura, i seguidament passa a 
concretar les mesures per l’any 2019: 

1. Presentació dels programes dels candidats a les eleccions municipals 2019: 

Pel que fa a la representació institucional i tal com es va fer fa quatre anys, coincidint amb unes 
noves eleccions municipals previstes pel maig de 2019, és voluntat de la junta organitzar unes 
sessions amb els candidats de les ciutats de Tarragona, Reus i si pot ser ampliar-ho a Valls, 
perquè expliquin quin és el seu programa electoral pel que fa referència a l’arquitectura, 
l’urbanisme i la planificació de les seves respectives ciutats pel mandat 2019-2023. 

2. Presència a mitjans: 

Considerem important la necessitat d’incrementar la presència del col·legi en els mitjans de 
comunicació perquè els ciutadans percebin la institució com un òrgan professional proper i al seu 
servei. 

En aquesta línia s’està treballant amb el Diari de Tarragona perquè a través de la presentació 
setmanal de 10 edificis que formen part de la Guia de l’arquitectura del segle XX a Tarragona, 10 
arquitectes puguin donar a conèixer aquests edificis i la importància de la funció dels 
arquitectesen la transformació de les ciutats. 

En aquesta línia es vol aprofitar les oportunitats que ens brindin els mitjans per poder difondre el 
nostre treball i com podem ajudar a la ciutadania. 

3. Implicació dels col·legiats: 

Un dels objectius prioritaris que te aquesta junta és obrir el col·legi a tots els col·legiats, i buscar 
accions que els engresquin i que participin més del dia a dia del col·legi, especialment amb els 
arquitectes més joves. 

Cal dir que les activitats que realitza el col·legi han estat força exitoses, però la reunió de la Junta 
d’avui és un clar exemple que cal trobar la fórmula per motivar a la participació com element per 
fixar noves actuacions. La junta voldria que els col·legiats tinguessin una actitud més activa i 
proposessin  noves activitats i aportessin noves idees per aconseguir un col·legi més participatiu. 

4. Gestió del patrimoni 

Tal com es va informar, aquest exercici és previst iniciar les obres corresponents a la darrera fase 
de rehabilitació del les façanes de la seu del COAC-T, aquesta fase contempla tan la façana del 
Carrer Santa Tecla com la façana sud-oest de l’edifici.  

Com a treballs complementaris a les inversions 2018, també s’ha volgut aprofitar per obrir un 
accés independent des del pati als serveis de la planta baixa. Arran del lloguer de l’espai conegut 
com a Lapidari a una cafeterias’han generat algunes disfuncions d’horaris. Aquesta actuació 
permetràcompaginar l’activitat dels llogaters independentment de l’horari d’atenció del col·legi.  

En la mateixa línia, per millorar la qualitat de les instal·lacions del restaurantBarhaus i evitar 
petites interferències entre els dos llogaters, es realitzaran obres per convertir l’antic habitacle 
de la sala de màquines de l’ascensor hidràulic, en uns serveis propis del restaurant. 

Totes aquestes actuacions destinades a millorar els elements patrimonials estan previstes en el 
pla d’inversions que es paga des dels òrgans centrals del col·legi. 

Tot i que encara no es presenta el pla d’inversions per l’any 2019, és previst continuar millorant 
les prestacions de l’edifici, com per exemple la climatització de la sala d’actes. 
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5. Visats 

El president li passa la paraula al Sr. Jordi J. Romera perquè expliqui la situació actual del visat, 
que inicia la seva intervenció lamentant la situació dels terminis actuals que s’han anat 
incrementant des de l’estiu degut a diverses circumstàncies, primerament les vacances estivals, 
després de l’estiu una  de les visadores ha estat de baixa durant una llarga durada i hi hagut un 
increment en la presentació de nous visats. En aquests moments el termini de visat és de 3 
setmanes. 

Tot i la reorganització del servei, amb la incorporació d’una nova visadora i l’increment de la 
jornada de les altres visadores, aquestes millores no han estat suficients per assumir aquestes 
circumstàncies, i el termini de visat encara està molt lluny del que es consideraria correcte. 

Per aquest motiu s’han desviat projectes per a visar en altres demarcacions, al principi no va 
donar masses bons resultats, però darrerament s’han millorat les prestacions amb els projectes 
visats per la demarcació de les Comarques centrals. 

Amb la reincorporació de la visadora que estava de baixa es preveu que els terminis es comencin 
a escorçar, i juntament amb la nova visadora i la col·laboració del visat d’altres demarcacions es 
preveu que els terminis s’estabilitzin en paràmetres normals. 

En la línia de millorar els terminis de visat i facilitar als arquitectes aquells elements que han 
d’incorporar el projectes i que són motiu de visat, el Sr. Romera li passa la paraula al president 
perquè expliqui la implantació d’un check-list amb la finalitat d’homogeneïtzar i clarificar les 
tasques de visat de tots els visadors de les demarcacions del col·legi. 

El president explica que s’ha iniciat fa uns dies una campanya que és molt visible al web del 
col·legi que es diu “Aspectes comprovats en el visat”, que incorpora un document d’ajuda als 
arquitectes perquè sàpiguen que es revisarà per part dels visadors. Aquesta mesura hauria 
d’ajudar a reduir els requeriments, que són una de les principals causes dels endarreriments en 
els terminis de visats. 

Aquesta harmonització s’ha fet coordinada per part del secretari tècnic del col·legi, que és el 
responsable de vetllar que cada demarcació no utilitzi criteris diferents i que la implantació 
d’aquesta homogeneïtzació funcioni. 

El president recorda que el visat no implica que la revisió que es fa es responsabilitzi de que es 
compleix tota la normativa, posa l’exemple que l’habitabilitat d’un edifici és responsabilitat de 
l’arquitecte i en tot cas, des del visat es poden fer recomanacions. 

El president explica que un altre deles actuacions que s’està treballant per millorar la gestió del 
visat és la plataforma informàtica i el programari, ja que fins ara s’havien anat fent 
actualitzacions sobre el programa inicial que era força antic, en definitiva parxejant-lo, i que ja no 
responia correctament als successius canvis realitzats. S’ha considerat que cal treballar sobre un 
nou programa que s’adapti a les necessitats actuals, el que se’n diu a nivell intern transformació 
digital, començant des de 0 amb la finalitat d’obtenir una eina eficaç. Aquest és un dels temes 
estrelles del proper exercici. 

6. Concursos 

El president torna la paraula al vocal Sr. Romera perquè expliqui les actuacions que s’estan fent 
des de l’Oficina de Concursos del col·legi. El Sr. Romera explica que des d’aquesta oficina es te 
una actitud vigilant  i de control de la publicació de les licitacions que s’estan fent de les diferents 
administracions, i que l’Elena Hugas, que n’és la responsable, està fent una gran tasca en aquest 
sentit. 

A nivell d’exemple dir que de les més de 2.000 licitacions publicades durant el present any 2018, 
s’han revisat 650 licitacions, i d’acord a les esmenes presentades, 8 impugnacions, s’han desistits 
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17 licitacions per incompliments de la normativa. A part, també s’han realitzat 113 gestions 
referents a les licitacions.  

Per tal d’incrementar l’eficiència en el control de licitacions, el Sr. Romera demana als col·legiats 
que si perceben qualsevol situació irregular o dubtosa en qualsevol de les licitacions que es 
publiquen, es comuniqui a l’Oficina de concursos perquè es pugui fer la corresponent revisió, i si 
pertoca es presentarà el recurs pertinent. 

El president pren la paraula per fer un breu incís respecte la Llei d’Arquitectura, que te una gran 
incidència en les convocatòries dels concursos de les administracions, però que ha quedat una 
mica eclipsada per la nova llei de contractació pública. 

Pren també la paraula el Sr. Zaguirre per recordar que en els concursos es te molt en compte el 
tema de la concurrència, d’acord a l’article 94 de la llei de contractació, però que aquesta queda 
molt limitada perquè en l’apartat de solvència econòmica s’incorporen requisits que només 
tenen en compte els resultats dels darrers tres anys, fet que limita enormement la possibilitat de 
presentar-se a molts arquitectes. Explica que tot i que molts ajuntaments només utilitzen aquest 
criteri corresponent als tres darrers anys, des del col·legi es defensa que la segona part del 
mateix article obre la possibilitat a primar l’efectiva concurrència davant els altres condicionants. 

7. Formació 

El president li passa de nou la paraula al Sr. Romera perquè faci una breu explicació de la situació 
dels cursos que s’organitzen des del col·legi. El Sr. Romera comenta que estan àmpliament 
satisfets per com van els cursos, tan des del punt de vista de la qualitat dels continguts dels 
cursos programats, com de la participació dels col·legiats. 

També manifesta la bona col·laboració que es manté amb la Diputació de Tarragona en 
l’organització i confecció de continguts, i evidentment amb l’escola Sert. 

Es voldrien organitzar en el futur cursos relacionats amb l’Arquitectura del vi per fer un 
apropament a les comarques del Priorat i el Baix Penedès. 

8. Cultura 

Pren la paraula el Sr. Zaguirre per explicar que durant el 2019 es continuaran treballant amb una 
programació atractiva i de qualitat, tan pel que fa a les exposicions i conferències, com a la 
sortida anual. És un model que funciona i que continuarà en la mateixa línia. 

També recorda que l’any vinent es convocaran els premis de la XI Biennal Alejandro de la Sota, el 
gener és previst que s’obri el termini per presentar les obres,  a finals de febrer es tancarà el 
termini de presentació, el març es reunirà el jurat i l’abril es convocaria l’acte de lliurament de 
premis. 

Referent a les itineràncies de les exposicions de les biennals, recorda que la corresponent a la XI 
biennal, a part de les exposicions en les diferents comarques de la demarcació, també s’ha 
exposat fora del nostre territori d’influència, així ha estat exposada a les seus dels col·legis 
d’arquitectes a Logronyo, Castelló i a Bilbao. És previst també que l’exposició corresponent als 20 
anys de biennals també s’exposi a fora del nostre territori per donar a conèixer la nostra 
arquitectura. 

A principis d’any vinent, és previst també poder disposar del catàleg de la XI biennal i dels vint 
anys de biennals. Al final es va decidir separar-les en dos publicacions diferents per evitar la 
repetició d’algunes obres, i s’ha fet un esforç d’estalvi perquè no representi un increment en la 
partida pressupostària. 
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L’any 2019 es vol també iniciar la guia de l’arquitectura del segle XX de Reus. Confeccionar una 
guia representa molta feina, és un treball de 2 o 3 anys, cal recopilar molta documentació abans 
de poder redactar les fitxes i fer l’edició de la publicació. 

Respecte a la programació d’exposicions hi ha un projecte molt ambiciós que és el recull d’obres 
del Renaixement de la província de Tarragona en col·laboració amb la Demarcació de l’Ebre, i 
l’Escola d’Arquitectura de la Universitat rovira i Virgili, liderat pel Jordi J. Romera. 

També queda pendent, segurament per a principis d’anys 2019,  la col·locació de la placa que la 
Fundació Docomomo conjuntament amb el col·legi te previst col·locar a un dels edificis de 
l’arquitecte Puig Torner a Salou. 

Pel que fa a la sortida de l’any 2019, s’està treballant amb l’opció de visitar Bèlgica, ja que hi ha 
un grup d’arquitectes que es dediquen a organitzar viatges especialitzats i tenen una proposta 
molt interessant. 

 

Punt 3r - Lectura i aprovació, si escau, del pressupost de la Demarcació per al 2019. 

Pren la paraula el president per explicar, abans de que la tresorera entri al detall del pressupost, la 
proposta d’increment de quotes que està pendent d’aprovació per part de l’Assemblea de Catalunya. 
Recorda que des de l’any 2010 el decret de visat diu que aquest ha de ser un preu raonable, i al igual 
que les taxes en l’administració, ha de cobrir les despeses generades pel servei, i no generar més 
d’un 20% de benefici. Pel càlcul de les despeses associades a cadascuna de les activitats, des del 
departament de comptabilitat es treballa la comptabilitat analítica que te en compte tan les 
despeses directes com les indirectes que afecten al servei.La comptabilitat analítica també permet 
obtenir els resultats de les quotes. L’anàlisi de la comptabilitat analítica ens dona la informació 
suficient de quins són els resultats per activitats, i quin hauria de ser el import de les quotes per 
cobrir les necessitats del col·legi si el visat deixa de ser obligatori. 

Es presenta un primer quadre on s’observa que la quota bàsica és deficitària en 2.824.807 €, mentre 
que el tram complementari aporta un benefici de 468.0825 €. Per compensar aquesta diferència es 
preveu pel 2019 incrementar les quotes. 

 
Una de les estratègies de futur és incrementar els treballs de IIT, poder realitzar supervisions que 
realitza les administracions des del col·legi. Aquesta es preveu com una nova font d’ingressos que ha 
d’explotar el col·legi, ja que es disposa d’un gran coneixement per l’àmplia experiència en el control 
tècnic i podem oferir un servei molt competitiu. 

 

Euros

Despeses 
Directes

Despeses 
Indirectes 

Despeses 
Totals

Ingressos 
Directes

Ingressos 
Directes - 

Altres 
Prestacions

Ingressos 
Indirectes

Ingressos 
Totals

Resultat 
Analític

Quota col·legial
Quota bàsica (4.065.703) (2.095.154) (6.160.857) 2.027.842 920.769 387.440 3.336.050 (2.824.807)
Tram complementari (302.897) (312.567) (615.464) 914.157 - 169.389 1.083.546 468.082
Total Quota Col·legial (4.368.601) (2.407.721) (6.776.321) 2.941.999 920.769 556.829 4.419.596 (2.356.725)
Serveis específics
Visat (2.024.626) (1.645.260) (3.669.886) 4.694.099 - 368.656 5.062.754 1.392.868
IIT (414.737) (415.191) (829.928) 2.013.761 - 117.328 2.131.089 1.301.162
Altres (950.470) (429.263) (1.379.733) 933.650 - 108.779 1.042.429 (337.304)
Total Serveis específics (3.389.833) (2.489.714) (5.879.547) 7.641.510 - 594.762 8.236.273 2.356.726
Total (7.758.434) (4.897.435) (12.655.869) 10.583.509 920.769 1.151.591 12.655.869 0

Resum de quotes
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En referència a la quota bàsica, es presenta un segon quadre on es pot comprovar que aquesta 
hauria de ser de 434 € per poder cobrir totes les despeses associades als serveis que s’ofereixen i que 
van lligats directament als departaments corresponents a aquesta quota. 

Pel que fa  al tram complementari, la quota hauria de ser de 74 € seguint el mateix criteri. 

 
Es recorda que la quota anual des del 1999 ha baixat. Actualment la quota és de 216 € més el tram 
complementari de 144 €, que no és obligatori, i que fa un global de 360 €. 

La proposta per l’any 2019 és d’incrementar la quota bàsica a 252 € i mantenir la quota 
complementària en 144 €, el que representa un global de 396 €, és a dir, un increment mensual de 3 
€. 

Si s’hagués aplicat el IPC des de l’any 1999 la quota actual seria de 498,47 €, mentre que si 
apliquéssim el cost analític la quota bàsica actualment hauria de ser de 434 € més 74 € de tram 
complementari. 

QUOTA ANY 
1999 

QUOTA 
ACTUALITZADA 

IPC 2018 
QUOTA ACTUAL PROPOSTA 

QUOTA 2019 

COST 
ANALÍTIC 

QUOTA 2018 

330,55 € * 498,47 € * 

216 € QB  
+  

144 € TC 
360 € * 

252 € QB  
+ 

 144 € TC 
396 € * 

434 € QB 
+ 

74 € TC 
508 € * 

QUIN SERIA EL PREU TEÒRIC DE 
LA QUOTA BÀSICA?

Preu per cobrir 
Rsltat  de servei

%

QUOTA BÁSICA 434 € 100%

CULTURA 166 € 38,2%
Exposicions 56 € 12,8%
Biblioteca 61 € 14,0%
Arxiu Històric i Arquitectònic 32 € 7,3%
Mostres d'arquitectura 8 € 1,8%
Arxiu Fotogràfic 4 € 0,8%
Revista QUADERNS 7 € 1,5%
SERVEIS PROFESSIONALS 117 € 26,9%
Servei d'Atenció a l'Arquitecte 39 € 8,9%
OCT 25 € 5,8%
Assessoria Jurídica / Fiscal / Urbanísti   16 € 3,6%
Secretaria 15 € 3,6%
Secretaria Tècnica 13 € 3,0%
Comissió Règim Disciplinari / Control     9 € 2,1%
AREA INSTITUCIONAL 87 € 20,0%
Compensació de junta 24 € 5,6%
Gestió Quotes Col.legials 8 € 1,9%
Cscae 11 € 2,4%
Comunicació 19 € 4,3%
Òrgans de Govern  (Junta de Govern i  14 € 3,3%
Oficina Agrupacions / Grups de Trebal 11 € 2,5%
FORMACIO I OCUP. 42 € 9,7%
Formació contínua i de capacitació 6 € 1,3%
Formació d'actualització 20 € 4,6%
Borsa de Treball, Servei d'orientació i O  13 € 2,9%
Campus d'Empreses 3 € 0,6%
Suport exportació i exercici internacio 1 € 0,2%
Empreneduria 0 € 0,1%
ESTRUCTURA (It+WEB) 23 € 5,2%
Espai WEB 18 € 4,1%
Serveis Informàtics 5 € 1,1%

QUIN SERIA EL PREU TEÒRIC DEL 
TRAM COMPLEMENTARI ?

Preu per cobrir 
Rsltat  de servei

%

TRAM COMPLEMENTARI 74 € 100%

SERVEIS PROFESSIONALS 53 € 71,0%
OCT 8 € 10,7%
Assessoria Jurídica / Fiscal / Urbanísti   10 € 14,1%
Concursos 34 € 46,2%
AREA INSTITUCIONAL 8 € 10,6%
Gestió Tram complementari 4 € 5,9%
Comunicació 3 € 4,6%
FORMACIO I OCUP. 7 € 9,1%
Formació d'actualització 2 € 2,1%
Suport exportació i exercici internacio 0 € 0,2%
Borsa de Treball, Servei d'orientació i O  3 € 4,6%
Empreneduria 2 € 2,1%
ESTRUCTURA (It+WEB) 5 € 7,3%
Serveis Informàtics 5 € 7,3%
CULTURA 2 € 2,1%
Arxiu Històric i Arquitectònic 2 € 2,1%
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Es recorda, que per aquells col·legiats que passen per dificultats econòmiques,des del col·legi es 
contemplen ajuts per fer front a les quotes, i per altres col·lectius com per exemple els col·legiats 
jubilats, l’import de les quotes és més baix. El que es peten és poder ajudar a qui ho necessita i evitar 
les mesures universals. 

Si la comparació de quotes la fem pels diferents col·legis de l’estat, aquestes són molt 
heterogènies,tal com es pot observar en el següent quadre presentat. Per volum ens podríem 
comparar amb Madrid, però hi ha una diferència en la singularitat per les demarcacions a Catalunya. 

Tot i l’increment previst, la quota global a Catalunya es manté en la franja baixa. 

COL·LEGI QUOTA BÀSICA SERVEIS COMP. COST  
COAIB Mallorca 370,80 312,00 682,80 
COACAN Cantabria 600,00   600,00 
COACV Valencia 350,00 175,00 525,00 
COAG Galicia 234,00 250,00 484,00 
COAC Catalunya 2019 252,00 144,00 396,00 
COAS Sevilla 360,00   360,00 
COAC Catalunya 2018 216,00 144,00 360,00 
COAMALAGA Màlaga 240,00 120,00 360,00 
COAVN Navarra 340,00   340,00 
COAM Madrid 230,00 105,00 335,00 
COACM Castella la Manxa 280,00   280,00 
 

Si aquesta comparació es fa amb altres col·legis professionals, la quota bàsica també estaria per sota 
de la mitjana. 

 
QUOTA ALTA 

ICAB (advocats)           624,00    128,8%  500,95    
EIC (Enginyers Industrials)           316,00    15,9%   316,00    
Farmaceutics           303,72    11,3%      50,92    
CAMINS           271,64    -0,4%     135,84    
CAATEEB (aparelladors)           268,00    -1,7%      276,00    
CMB (metges)           253,76    -7,0%      142,58    
Enginyers tècnics           234,00    -14,2%       150,00    
Infermers           232,86    -14,6%       148,00    
COAC           216,00    -20,8%       150,00    
Periodistes           208,00    -23,7%         75,00    
Economistes           200,00    -26,7%         66,00    
Enginyers telecomunicacions           145,20    -46,8%         18,00    

     PROMIG        272,77    
 

      169,11    
 

En aquest punt, el Sr. Anton Pàmies pregunta a que es refereix l’alta d’aquest quadre, el Sr. Tous li 
respon que es tracta de l’import inicial i únic que es paga al donar-se d’alta com a col·legiat. 
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El president li passa la paraula a la tresorera, Maria Almirall, perquè faci les explicacions pertinents a 
l'evolució del visat, les Bases Pressupostàries (BBPP), el pressupost del 2019 i com es preveu definir 
inversions futures. 

Es projecten dos gràficson es mostra en el primer d’ells l’evolució des del 2014 de les bases 
pressupostàries per les diferents demarcacions, i quina és la xifra per l’exercici 2019. En el segon 
quadre es mostren els ingressos per quota i visat, i amb un diagrama es fa palès que el visat 
representa el 59% d’aquest ingressos. 

 
BCN COM.CENT EBRE   GIRONA   LLEIDA   TARRAGONA OO.CC. CONSOLIDAT 

2014 1.871.935 0 100.360 420.965 273.591 233.761 2.429.595 5.330.208 
2015 1.875.959 0 94.539 446.836 272.564 296.375 2.546.866 5.533.138 
2016 2.153.659 0 96.816 449.225 267.742 310.584 2.671.903 5.949.928 
2017 2.513.849 0 115.770 504.693 307.802 348.934 3.571.429 7.362.477 
2018 2.575.316 0 129.448 530.451 323.472 369.090 3.650.981 7.578.758 
2019 2.352.959 322.185 137.337 566.819 333.448 415.198 3.996.023 8.123.969 

         
         
 

QUOTA VISAT CONSOLIDAT 
 

 

   2014 2.637.351 2.692.857 5.330.208 
     2015 2.765.638 2.767.500 5.533.138 
     2016 2.765.638 3.184.290 5.949.928 
     2017 2.884.658 4.477.819 7.362.477 
     2018 2.884.659 4.694.099 7.578.758 
     2019 3.313.740 4.810.228 8.123.968 
      

Pel que fa a les BBPP,respecte al 2018 han augmentat en 545.211 euros a tot el Col·legi, i en el 
repartiment fet per Òrgans Centrals,per a la Demarcacióde Tarragona pel 2019, s'ha incrementat 
aproximadament en uns 46.108 euros.Amb aquest increment de les BBPP més altres ingressos, hem 
elaborat el pressupost per al 2019. 

Es mostra un nou quadre en que es reflecteix l’origen de les bases pressupostàries. 

BBPP 2019 Barcelona Com.Centrals Ebre Girona Lleida Tarragona OOCC Consolidat 

         Visat 100% 3.030.635 284.818 97.225 773.495 268.643 355.412     
Visat assignat 1.755.278 225.396 97.225 412.740 222.430 277.071 1.820.089 4.810.228 

         Quota assignada 597.681 96.789 40.112 154.079 111.018 138.127 2.175.934 3.313.740 

         Assignació total 2.352.959 322.185 137.337 566.818 333.448 415.198 3.996.023 8.123.968 
 

En aquest punt, pren la paraula el President per recordar que fa quatre anys que es va canviar el 
sistema de repartiment de les BBPP. La mecànica per l’any 2019 és la mateixa, repartiment dels 
ingressos de visat juntament amb els ingressos per quotes, que són els dos ingressos que formen les 
BBPP, per tal de poder fer front a les despeses i necessitats reals de cada demarcació.  

A continuació es mostra el gràfic de la distribució del pressupost 2019.  

QUOTA
41%VISAT

59%
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INGRESSOS 
  

   Quotes Col·legi 138.127 23,0% 
Drets d'Intervenció 277.071 46,2% 
Altres ingressos 184.400 30,8% 

 
599.598 

 
   

DESPESES 
  

   Personal 376.284 62,8% 
Altres Despeses 221.219 36,9% 
Amortitzacions 2.095 0,3% 

 
599.598 

 
Els ingressos totals són de 599.598 €, on l'assignació per les quotes col·legials és de 138.127€,els 
drets d'intervenció277.071 € i altres ingressos en 184.400 €. Les despeses majoritàriament són en 
personal 376.284 €, seguit d'altres depeses 221.219 € i en amortitzacions2.095 €. 

Es mostra el gràfic corresponent al pressupost 2019 comparat amb el pressupost 2018. 

 

   
Pressupost 2019 (esborrany) 

   
Pressupost 2018 

   
INGRESSOS DESPESES dif 

   
INGRESSOS DESPESES dif 

REPRESENTACIÓ DELS ARQUITECTES 
 

147.627 90.274 57.353 
   

118.874 80.330 38.544 
F1192 Quotes Col·legials 

 
138.127 0 138.127 

   
109.374 0 109.374 

F025 Òrgans de Govern  (Junta de Govern i 
Juntes directives) 

 
0 27.683 -27.683 

   
0 19.742 -19.742 

F-64002 Compensació de junta 
 

0 50.000 -50.000 
   

0 50.000 -50.000 
F094 F.P. Repr.Institucional, Premis,  

Participació i Cooperació 
 

2.000 6.238 -4.238 
   

2.000 5.305 -3.305 
F059 Comunicació 

 
0 6.353 -6.353 

   
0 5.283 -5.283 

F058 Relacions Corporatives / Captació 
Recursos / (ASEMAS) 

 
7.500 0 7.500 

   
7.500 0 7.500 

SUPORT I SERVEIS PROFESSIONALS 
 

324.271 220.141 104.130 
   

337.716 195.250 142.466 
F187 Certificats de segona Ocupació 

 
10.000 0 10.000 

   
35.000 0 35.000 

F019 Visat  
 

278.271 139.600 138.671 
   

260.716 127.038 133.678 
F1188 Informe d'Idoneïtat Tècnica (IIT) 

 
0 0 0 

   
0 0 0 

F005 SAT + Assessoria Jurídica 
 

36.000 44.256 -8.256 
   

38.000 33.194 4.806 
F024 Secretaria 

 
0 36.285 -36.285 

   
0 33.018 -33.018 

F022 Concursos 
 

0 0 0 
   

4.000 2.000 2.000 
FOMENT DE LA FORMACIÓ I OCUPACIÓ 

 
35.000 32.615 2.385 

   
27.000 31.794 -4.794 

F091 Escola Sert cursos i Postgraus 
 

35.000 32.615 2.385 
   

27.000 28.366 -1.366 
F999 Desenvolupament professional - 

Emprenedoria 
 

0 0 0 
   

0 3.428 -3.428 
PROMOCIÓ DE L'ARQUITECTURA 

 
38.900 138.628 -99.728 

   
47.450 150.169 -

102.719 
F028 Exposicions i Conferències  

 
16.150 54.638 -38.488 

   
14.150 41.605 -27.455 

F009 Biblioteca 
 

100 16.832 -16.732 
   

300 24.259 -23.959 
F007 Arxiu Històric i Arquitectònic 

 
100 14.275 -14.175 

   
500 21.316 -20.816 

F011 Publicacions / Papers Sert / Atles 
 

7.550 20.021 -12.471 
   

20.500 40.500 -20.000 
F089 Mostres d'arquitectura 

 
15.000 32.862 -17.862 

   
12.000 22.489 -10.489 

ÀREA ESTRUCTURAL 
 

53.800 117.940 -64.140 
   

51.657 125.154 -73.497 
F027 Direcció General / Gerència 

 
0 22.701 -22.701 

   
0 21.341 -21.341 

F021 Comptabilitat 
 

0 11.837 -11.837 
   

0 8.717 -8.717 
F012 Informàtica, sistemes i manteniment  

 
0 3.329 -3.329 

   
0 6.496 -6.496 

F032 Serveis generals 
 

47.800 33.064 14.736 
   

45.100 42.888 2.212 
F001-SU Subministraments, manteniment,  

assegurances 
 

5.000 44.913 -39.913 
   

5.557 42.932 -37.375 
F001-DF Despeses i Ingressos Financers / 

 
1.000 0 1.000 

   
1.000 0 1.000 
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Tributs / Provisions 
F001-AM Amortitzacions 

 
0 2.095 -2.095 

   
0 2.780 -2.780 

TOTAL 
 

599.598 599.598 0 
   

582.697 582.697 0 
 

El pressupost pel 2019d'import 599.598 € s'ha incrementat respecte a l'any anterior en 16.901 € (un 
2,9%). L’increment d’ingressos de quotes es veu compensat per la reducció dels ingressos en els 
certificats de segona ocupació, no es preveuen ingressos per concursos i l’increment d’ingressos seria 
bàsicament per l’increment d’ingressos dels visats previstos en el repartiment de les BBPP. La resta 
d’ingressos no han sofert grans increments, però la suma de tots ells compensa la davallada en els 
ingressos previstos en l’apartat de publicacions.  

La tresorera detallales depeses i els ingressos de les 5 àrees del pressupost 2019. Dins l'àrea de la 
Representació dels arquitectes cal destacar l'augment de 7.941 € en les despeses d'Òrgans de Govern 
justificats per lacontractació del nou gerent que és previst que durant el segon semestre incrementi 
la dedicació, i els 2.000€ de despesa previstos per comunicació i representació institucional. Dins de 
l'àrea de Suport i serveis professionals, disminueix significativament la previsió d'ingressos de 
certificats de segona ocupació, i a visats hi ha un increment en la previsió del 2019 tal com s’ha 
comentat en l’explicació del repartiment de les BBPP. Dins l'àrea de Foment de la formació i 
ocupació, destacar que augmenten els ingressos per la Subvenció de la Diputació de Tarragona pels 
cursos de l'Escola Sert i en conseqüència les despeses dels ponents. Dins l'àrea de la Promoció de 
l'arquitecturaes preveuen uns ingressos i despeses superiors, explicats en l'informe de cultura que ha 
fet el Secretari. Dins de l'Àrea estructural les diferències són poc significatives respecte al 2018. 

El Secretari demana si algú té algun comentari a fer o vol algun aclariment. 

El Sr. Anton Pàmies pregunta a que es corresponen les amortitzacions, la Sra. Almirall li respon que 
es corresponen al’amortització del mobiliari i el material informàtic de la demarcació. 

No havent-hi més intervencions, es sotmet a votació el pressupost 2019 de 599.598 €. S'aprova per 
unanimitat. 

Reprèn la paraula la tresorera, Maria Almirall, per informar que la Junta ha previst unes inversions a 
la Demarcació pel període del mandat 2019-22, però que des d’Òrgans Centrals encara no s’ha 
tractat aquest tema i per tant, estanpendents d'aprovació. 

 

Punt 4t–Torn obert de paraules. 

Demana la paraula la Sra. Isabel VernisLavergne per manifestar que considera que el visat a 
Tarragona  no funciona adequadament, ja que ha presentat dos projectes per visar, un l’han passat a 
l’oficina de visats de la demarcació de Barcelona i l’han visat en 10 dies sense problemes, i l’altre 
projecte que s’ha visat a l’oficina de la demarcació de Tarragona ha tardat molts més dies, i a part li 
han fet requeriment per completar informació que considera de poca rellevància, fet que ha demorat 
encara més el visat definitiu. Manifesta també que altres col·legis professionals, com és el cas del 
aparelladors, els visats es realitzen en dos o tres dies. 

La Sra. Vernis també pregunta si des del col·legi es disposa d’equips tècnics, com per exemple 
càmeres termogràfiques, per a cedir o llogar als col·legiats, ja que són equips molt cars i que 
s’utilitzen poques vegades però que són imprescindibles per a realitzar determinats treballs. 

La Sra. Vernis també manifesta la necessitat de que es realitzin més esforços en la promoció de la 
feina dels arquitectes, tal com realitzen altres col·legis com per exemple el dels aparelladors. 

Pren la paraula el Sr. Jordi J. Romera per reconèixer novament les disfuncions que ha tingut l’oficina 
de visat i li dona la raó en la tardança en el visat, però reitera la voluntat de corregir-les amb les 
mesures presses i la reincorporació de la tècnica que estava de baixa. També recorda que hi ha una 
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voluntat manifesta en harmonitzar els criteris de visat de totes les demarcacions catalanes, tal com ja 
ha explicat, i que per tant els requeriments en totes les demarcacions han de ser els 
mateixos.Respecte al visat del Col·legi d’aparelladors, el Sr. Romera li respon que no visen el mateix 
perquè no tenen les mateixes competències, i per tant no són substituïbles ni comparables.  

Pren la paraula el Sr. Joan Tous per disculpar-se per les disfuncions puntuals en el visat i justifica la 
situació actual amb els problemes ja comentats de la baixa de llarga durada d’una de les visadores i 
el increment de feina dels darrers mesos. Li demana a la Sra. Vernis que si te altres demandes o 
queixes es pot adreçar als membres de la Junta que resten a las seva disposició per qualsevol 
aclariment i que no cal que esperi a la reunió de la Junta General. 

La Sra. Almirall li respon que s’està treballant la promoció de les feines que poden realitzar els 
arquitectes, i el Sr. Romera posa l’exemple de la carta que s’ha adreçat a les administracions 
públiques d’habitatge perquè tinguin en compte que des de el Col·legi d’arquitectes es poden 
vehicular professionals perquè realitzin les ITT, ja que es disposa d’una gran experiència en aquest 
camp. 

El Sr. Anton Pàmies pregunta al president si en sap res del projecte de la Savinosa gestionat per la 
Diputació de Tarragona. El president li respon que li consta que s’ha avançat força en el projecte, 
però que encara no s’ha fet cap presentació pública dels resultats.  

 

No havent-hi més paraules demanades, el secretari tanca la sessió quan falten 20 minuts per les 9 del 
vespre. 

 

 

 EL SECRETARI VP EL PRESIDENT 
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